

НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ  
МИНИСТЕРСТВА ЭКОНОМИЧЕСКОГО  
РАЗВИТИЯ И ТОРГОВЛИ УКРАИНЫ,  
МИНИСТЕРСТВА ФИНАНСОВ УКРАИНЫ  
И НАЦИОНАЛЬНОЙ АКАДЕМИИ НАУК УКРАИНЫ

# Экономика Украины

**12 (665)**

ДЕКАБРЬ

2017

Издается  
с января  
1960 г.

Выходит ежемесячно

---

---

## СОДЕРЖАНИЕ

Стр.

### НАУЧНЫЕ ДИСКУССИИ

- ЗВЕРЯКОВ М. И.** – Глобализация и деиндустриализация: содержание, противоречия и способы их решения ..... 3

### ФИНАНСЫ. НАЛОГИ. КРЕДИТ

- ЕФИМЕНКО Т. И.** – Развитие институциональных основ взаимодействия фискальной и монетарной политик Украины ..... 13
- ШИРИНЯН Л. В., ШИРИНЯН А. С.** – Методология комплексной оценки открытости рынков банковских и страховых услуг Украины ..... 34

### ЭКОНОМИЧЕСКИЕ ПРОБЛЕМЫ ПРИРОДОПОЛЬЗОВАНИЯ

- ВЕКЛИЧ О. А.** – Сущность и содержание концепта “экосистемный подход” в экономической науке ..... 52

### СОЦИАЛЬНЫЕ ПРОБЛЕМЫ В ПРАКТИКЕ УПРАВЛЕНИЯ

- ПРИТУЛЯК Н. Н.** – Оценка уровня развития национального человеческого капитала в Украине ..... 68

### ПРОБЛЕМЫ ОБРАЗОВАНИЯ

- ОСЕЦКИЙ В. Л., ТАТОМИР И. Л.** – Роль массовых открытых онлайн-курсов в современном “образовательном ландшафте” ..... 86

### КРИТИКА И БИБЛИОГРАФИЯ

- ГЕЕЦ В. М.** – Опыт и уроки Реформации – шанс для Украины ..... 99

- РЕЗЮМЕ** (на английском языке) ..... 103

- Содержание журнала за 2017 год** ..... 107

- РЕДАКЦИОННАЯ ПОЛИТИКА И ЭТИЧЕСКИЕ ПРИНЦИПЫ** ..... 111

THE SCIENTIFIC JOURNAL  
OF THE MINISTRY OF ECONOMIC  
DEVELOPMENT AND TRADE OF UKRAINE,  
MINISTRY OF FINANCES OF UKRAINE,  
AND NATIONAL ACADEMY OF SCIENCES OF UKRAINE

# Economy of Ukraine



---

---

## CONTENTS

	Pages
<b>SCIENTIFIC DISCUSSIONS</b>	
<b>ZVERYAKOV M. I.</b> – Globalization and deindustrialization: content, contradictions and ways to solve them .....	3
<b>FINANCES. TAXES. CREDIT</b>	
<b>IEFYMENKO T. I.</b> – Development of institutional foundations for interaction between fiscal and monetary policies of Ukraine .....	13
<b>SHIRINYAN L. V., SHIRINYAN A. S.</b> – Methodology for a comprehensive assessment of a market openness of the banking and insurance services in Ukraine .....	34
<b>ECONOMIC PROBLEMS OF THE NATURE MANAGEMENT</b>	
<b>VEKLICH O. A.</b> – Essence and content of the concept of an “ecosystem approach” in economic science .....	52
<b>SOCIAL PROBLEMS IN MANAGEMENT PRACTICE</b>	
<b>PRITULYAK N. N.</b> – Assessment of the level of the national human capital development in Ukraine .....	68
<b>PROBLEMS OF EDUCATION</b>	
<b>OSETSKII V. L., TATOMIR I. L.</b> – The role of massive open online courses in the modern “educational landscape” .....	86
<b>CRITIQUE AND BIBLIOGRAPHY</b>	
<b>HEYETS V. M.</b> – Experience and lessons of the Reformation – a chance for Ukraine .....	99
<b>SUMMARIES</b> .....	103
<b>Contents of the journal for 2017</b> .....	107
<b>EDITORIAL POLICY AND ETHICAL PRINCIPLES</b> .....	111